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ELECCIONS 12M pàg 3

El Barcelonès Nord, 
entre la previsible victòria
socialista i l’efecte Albiol 

SANTA COLOMA pàg 10
L’alcaldessa Núria Parlon
serà consellera d’Interior
si Salvador Illa és president
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El Barcelonès Nord afronta les
eleccions al Parlament de Catalu-
nya del 12M amb diverses incòg-
nites tot i les dades històriques,
que són bastant tossudes. La co-
marca és un feu tradicionalment
socialista que, en les últimes elec-
cions municipals, va reforçar
aquesta tendència amb dues al-
caldies amb majoria absoluta:
l’amplíssima victòria de Núria
Parlon a Santa Coloma i la recu-
peració de la confiança del PSC a
Sant Adrià amb Filo Cañete, que
aconseguia de nou la majoria ab-
soluta que havia perdut el 2011. 

Contràriament, Badalona, la
ciutat més gran, va protagonitzar
un resultat històric allunyat del
vermell. El Partit Popular va ob-
tenir 18 regidors, amb un Xavier
García Albiol que va rebre més del
50% dels vots dels badalonins. La
història ens diu que “l’efecte Al-
biol” és una rara avisa l’àrea me-
tropolitana –amb l’excepció de
Castelldefels–, perquè els ciuta-
dans de Badalona, independent-
ment de la seva orientació políti-
ca, fa anys que han comprat el seu
discurs. Les eleccions al Parla-
ment, però, són una altra cosa.
Per conèixer quines són les sen-
sacions pocs dies abans del 12M,
a Línia Nordhem parlat amb di-
ferents partits polítics del territori
per prendre el pols a la comarca.

EXPORTAR L’EFECTE ALBIOL
El Partit Popular afronta el repte
de traspassar fronteres i replicar
el ‘Badalonisme’ d’Albiol en l’àm-
bit català. “El funcionament de
l’administració, la gestió de la se-
guretat o la lluita contra l’ocupa-
ció és un model de gestió que hem
d'estendre. També pot funcionar
a Catalunya”, afirma Juan Fer-

nández, primer tinent d’alcalde de
Badalona i número 7 a la llista del
PP per al 12M, el qual confia que
els resultats de les últimes muni-
cipals es puguin reflectir d’alguna
manera aquest diumenge.

EL PSC, SENSE DUBTES 
El president del PSC de Badalona,
Fernando Carrera, nega que la
força local d’Albiol pugui tenir im-
pacte en l’àmbit català. “La gent sap
més coses del que molts polítics es
pensen i discerneix el que vota. Va
haver-hi una conjuntura que li va
permetre una majoria amplíssima,
però no durarà per sempre. La gent
votarà el que és, una Badalona so-
cialista, i, per tant, la candidatura
de Salvador Illa”, creu Carrera. 

De fet, el socialista diu que per
a ell seria clau que Illa fos presi-
dent, ja que seria “el primer pas
per recuperar la confiança cap a un
govern local socialista”. En el que
sí que coincideixen els represen-

tants del PP i del PSC és en la man-
ca d’inversions històrica al Bar-
celonès Nord, i en concret a Ba-
dalona. Fernández lamenta que,
tot i ser la tercera ciutat de Cata-
lunya, no ha rebut tant suport de
la Generalitat en comparació amb
ciutats similars com l’Hospitalet.

ERC TREU PIT 
Esquerra Republicana, per la
seva banda, és optimista de cara
al 12M, ja que, diuen, històrica-
ment al Barcelonès Nord obtenen
millors resultats a les eleccions
catalanes que a les municipals.
Tot i que reconeixen que no ho
tenen fàcil, parlen de “progres-
sos”. “Continuem amb el projecte
sòlid, explicant a la gent la nos-
tra proposta. Estem creixent a
poc a poc en un territori que no
és senzill”, expressa Sam Núñez,
regidor d’ERC a Santa Coloma.

Núñez  també destaca la feina
feta al Barcelonès Nord i afirma

que, “per primera vegada, amb el
Govern d’Aragonès s’ha situat la
comarca a l’agenda”. “El hub de
les Tres Xemeneies és una apos-
ta molt important d’inversió i de
feina per al territori”, assenyala.

L’OPORTUNITAT DELS COMUNS
Transmetre les millores en la vida
de les persones. Aquesta és la
tasca que han dut a terme els co-
muns durant la campanya. Aïda
Llauradó,  presidenta de Badalo-
na En Comú Podem, assegura
que les seves propostes estan te-
nint molt bona rebuda a la co-
marca i que el 12M pot ser “una
oportunitat” per assolir un Govern
progressista.

“Es pot produir un canvi a la
Generalitat. Volem que es parli de
coses reals, del dia a dia”, defen-
sa Llauradó. Pel que fa al Barce-
lonès Nord i a Badalona, un Go-
vern amb els comuns, diu, seria
“fonamental”. “És una zona amb

desigualtats i rendes baixes. És el
moment perquè siguem priorita-
ris i hi hagi millores per a la po-
blació”, argumenta.

L’EUFÒRIA DE JUNTS
Als municipis del Barcelonès
Nord, la presència de Junts és
pràcticament nul·la, excepte a
Montgat, on té més força amb tres
regidors que formen part del go-
vern local de la mà del PSC. La se-
gona tinenta d’alcalde, Mercè Ma-
rín, assenyala que, malgrat que
noten gent desencantada i sense
ganes d’anar a votar, la idea d’un
Carles Puigdemont president “ha
motivat moltes persones”.

“Tot i que és una campanya atí-
pica per la situació del candidat, la
gent s'ha mobilitzat. Veig alegria i
ganes. El lideratge de Puigdemont
és important”, declara. Malgrat
l’optimisme, però, Marín conclou
que el percentatge d’abstenció i els
indecisos marcaran els resultats.

Entre el PSC i l’efecte Albiol

El Barcelonès Nord encara la recta final per a les eleccions de diumenge. Foto: R.H.

Rubén Hidalgo
BARCELONÈS NORD

» El Barcelonès Nord, històricament socialista, és un dels territoris metropolitans clau per al 12M
» El PP confia que el domini aclaparador d’Albiol a Badalona es reflecteixi diumenge als comicis

A fons
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La lupa

Si bé és cert que la condemna dels actes de ge-
nocidi és un tema complex i controvertit que
ha estat objecte de debats internacionals du-
rant molts anys, també ho és que la Conven-

ció sobre la Prevenció i la Sanció del Delicte de Ge-
nocidi, adoptada per l’Assemblea General de les Na-
cions Unides el 1948 (que defineix el genocidi com
qualsevol dels actes comesos amb la intenció de des-
truir, totalment o parcialment, un grup nacional, èt-
nic, racial o religiós), estableix que els estats signata-
ris han de prevenir i castigar els actes de genocidi. Ara
bé, la implementació d’aquest acord i la resposta dels
estats davant els actes de genocidi ha estat inconsis-
tent i sovint afectada per la política internacional i els
interessos nacionals.

És una preocupació compartida per a moltes per-
sones i organitzacions d’arreu del món el rebuig a l’in-
crement de les despeses militars, així com la venda d’ar-
mes a països que no respecten els drets humans, ja que
aquesta pràctica planteja seriosos interrogants ètics i
legals, i ha estat objecte de debat i crítica. 

Organitzacions internacionals com Amnistia In-
ternacional han denunciat repetidament la venda d’ar-
mes a “països dubtosos”, afirmant que no hi ha ga-
ranties que aquestes armes no es facin servir per a la
violació dels drets humans. A més, el Tractat sobre el
Comerç d’Armes, promulgat el 24 de desembre de
2014, estableix que els països signataris no han d’au-
toritzar la transferència d’armes a aquells països que
infringeixin els drets humans.

La venda d’armes a països amb antecedents de
violacions dels drets humans no només contradiu els
principis ètics, sinó que també pot contravenir les ob-
ligacions legals internacionals. Per això, els go-
verns han de trobar un equilibri entre la seguretat
nacional, les relacions internacionals i el respecte pels
drets humans. 

La transparència i la responsabilitat són essencials
per assegurar que les polítiques de venda d’armes no
contribueixin a l’opressió o a la violència. La pressió
pública i la vigilància de les organitzacions de la societat
civil juguen un paper clau en la promoció d’un canvi
en aquest àmbit. És important que els ciutadans
continuïn informant-se, debatent i exigint als seus go-
verns que actuïn de manera responsable i ètica en el
comerç internacional d’armes.

Les resolucions de les Nacions Unides, com la re-
cent resolució de l’Assemblea General que demana
la fi immediata de la guerra a Ucraïna, o la resolució
del Consell de Seguretat que exigeix un alto el foc im-
mediat a Gaza, com a mínim, durant el Ramadà, són
exemples dels esforços per aturar els conflictes i pro-
tegir les poblacions civils. Tanmateix, l’aplicació
d’aquestes resolucions sovint es veu obstaculitzada
per la manca de voluntat política o per la incapaci-
tat de les Nacions Unides per fer complir les seves prò-
pies decisions.

És evident que la violència té efectes devastadors
en les persones i les comunitats. Tot i això, és impor-
tant reconèixer que la responsabilitat no sempre és igu-

al i els actes de violència han de ser rebutjats sense im-
portar el seu origen. Condemnar la violència en totes
les seves formes és un principi fonamental per a la con-
vivència pacífica i el respecte mutu en la societat.

Mai hem d’oblidar que les guerres afecten des-
proporcionadament els sectors més vulnerables de la
societat, com les dones i els infants. Aquests grups so-
freixen no només la pèrdua de vides, sinó també la des-
trucció de les seves llars i mitjans de vida, i sovint són
els últims a rebre ajuda humanitària i suport per a la
reconstrucció. Per això, el diàleg constructiu i la re-
cerca de solucions pacífiques són essencials per re-
soldre conflictes i prevenir crims i morts en situacions
de guerra. La justícia i l’equitat han de ser la base per
mesurar les accions i reaccions davant situacions d’a-
bús de poder, assegurant que els més vulnerables si-
guin protegits i que la seva veu sigui escoltada en la
recerca de la pau.

El camí cap a la pau i la justícia és complex i ple
d’obstacles, però la comunitat internacional ha de tre-
ballar per trobar solucions duradores i els tribunals
internacionals, com el Tribunal Penal Internacional,
han de jugar un paper clau en la persecució dels crims
de guerra i el genocidi, tot i que s’enfrontin a des-
afiaments significatius. 

La responsabilitat de protegir les poblacions civils
i de garantir que els responsables de crims atroços si-
guin portats davant la justícia és una tasca col·lectiva
que requereix la cooperació i el compromís de tots els
estats. Un altre món és possible.
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per Pedro Jesús Fernández

Justificar la barbàrie

NLes millors
perles

Una nena dels Estats Units repetia cada nit a la seva mare
que sentia monstres a l’habitació. Després de setmanes

ignorant-la, ara han descobert que tenia raó: els sorolls eren de
60.000 abelles que vivien en dos ruscs darrere de la paret.

En plena projecció d’una pel·lícula a León, un espectador
va mostrar-se agressiu amb la seva parella i un home,

boxejador professional, es va posar pel mig. El que havia
de ser una tranquil·la tarda de cine va ser una baralla viral.

Al’església també es poden descobrir les infidelitats. Una
dona brasilera va anar a missa i va trobar-s’hi el seu marit

amb la seva amant. El primer que va fer va ser posar-los a resar
per haver comès aquest pecat.

Un lladre va intentar robar, a plena llum del dia i al mig
de Bogotà, a un jove que caminava pel carrer. El que

no sabia és que era cinturó negre de taekwondo i
entrenador de boxa. Qui va acabar fugint va ser ell.

LA FOTOLaura Fíguls/ACN



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
5 | 

línianord.cat9 de maig del 2024



9 de maig del 2024

Badalona
| 6

línianord.cat

Badalona tindrà un nou
centre per a gent gran al juny
SERVEIS4L’Ajuntament de Ba-
dalona i la Fundació Vallparadís-
Mutua Terrassa signaven dijous
passat un acord de col·laboració
per obrir un nou centre assis-
tencial per a la gent gran a Ba-
dalona. Casa Badina, com es
dirà el centre, s’inaugurarà al
juny i estarà situat carrer de
Cervantes. La instal·lació oferi-
rà 136 places per a l’atenció de
persones grans i un centre de
dia, a més de generar més d’un
centenar de llocs de treball. 

Aquesta col·laboració con-
templa que Badalona, a través

del  Servei d’impuls Municipal de
l’Ocupació (IMPO),  farà difusió
de les ofertes de treball, gestio-
narà el procés de preselecció i
proposarà els candidats per tre-
ballar en el nou centre. “La sig-
natura d’aquest document és
una mostra més de la implicació
d’aquest govern municipal pel
foment de la col·laboració amb
les empreses, amb l’objectiu de
potenciar la contractació dels
ciutadans de Badalona i la di-
namització de l’activitat econò-
mica”, va expressar l’alcalde,
Xavier García Albiol.

HABITATGE4El Ple municipal
d’aquest dilluns ha tingut com a
tema destacat el tancament del
centre d’acollida Can Bofí Vell. A
través d’una moció presentada
per Esquerra, Comuns i Guany-
em, i la presància d’entitats com
Badalona Acull, es van demanar
explicacions al govern local pel
tancament davant d’alguns dels
afectats, que  hi eren presents. 

Pel que fa a les possibles so-
lucions,  Àlex Montornès, d’ERC,
va assegurar que la Generalitat
s’havia ofert a fer-se càrrec del
contracte d’emergència per re-
obrir el centre d’acollida, però que
les competències per fer-lo les té
el consistori, el qual, asseguren, no
va fer la feina. 

Per la seva banda, el govern lo-
cal va expressar que la Generali-
tat “no ha dit tota la veritat”. Se-
gons va declarar la quarta tinen-
ta d’alcaldia, Rosa del Amo, hi ha
un topall que impedeix que l’A-
juntament tiri endavant  el con-
tracte que oferia el Govern. “Vam
oferir fer un conveni i cedir la
competència a la Generalitat,

però la seva resposta va ser el si-
lenci”, va afegir la popular.

Amb els 18 vots en contra de
PP, la moció va quedar rebutjada.
Una decisió que va ser reprovada
pels laments de les persones sen-
se llar presents al Saló de plens.

LA SÍNDICA INVESTIGA EL CAS
La mateixa tarda de dilluns, la
síndica de greuges, Esther Gi-
ménez-Salinas, anunciava una

actuació d’ofici pel tancament de
Can Bofí Vell. La síndica explica
en un comunicat que aquest fet
posa en risc persones que viuen
en situació d'extrema vulnerabi-
litat. Per aquest motiu,  la insti-
tució ha obert una actuació d'ofi-
ci i ha demanat informació a l'A-
juntament sobre les alternatives
i els recursos que s'han ofert als
afectats per evitar es vegin abo-
cades a tornar al carrer.

Afectats manifestant-se a la plaça de la Vila. Foto: Badalona Acull

Can Bofí Vell: sense solucions 
ni alternatives al tancament

Imatge de l’acte de signatura de l’acord. Foto: Ajuntament

Cultura | De los Heros deixa de fer el dimoni
El constructor del dimoni, Ramon de los Heros, anunciava la setmana

passada que enguany es retira d’aquesta tasca després de 19 anys. L’artista
ha mostrat la seva disconformitat amb el tracte del govern local del PP.
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Inici silenciós dels treballs 
al viaducte del Canal del Gorg
URBANISME4L’inici de les obres
del viaducte ferroviari del Canal
del Gorg ha patit diversos re-
tards. L’última previsió d’inici era
la segona quinzena d’abril. Ara, a
principis de maig, la zona encara
llueix tranquil·la i sense maqui-
nària i es podria interpretar com
un nou contratemps en aquest
projecte. L’Ajuntament de Bada-
lona, però, confirma a Línia Nord
que ja s’està treballant, en concret
fent “topografia nocturna”. Segons
expliquen, donada la complexitat
de l’actuació -ja que durant el dia
hi passa la línia R1 de rodalies- és
necessari operar a la nit per tenir
la zona lliure i sense perill.

Recordem que aquest via-
ducte és essencial per completar
el Canal del Gorg, definit per l’al-
calde de Badalona, Xavier García
Albiol, com “l’obra de vertebració

de la ciutat més gran dels últims
anys”. El viaducte permetrà ele-
var les vies del tren i unir defini-
tivament el Canal del Gorg amb el
Port de Badalona. En definitiva,
obrir el barri del Gorg al mar. La
previsió, tot i que l’historial de re-
tards ens diu que obres d’aques-
ta complexitat són propenses a
patir variacions, és que quedin en-
llestides l’any vinent.

D’aquesta manera, s’acaba-
rien més de dues dècades d’espe-
ra per veure finalitzat un dels
projectes més ambiciosos de la
ciutat. Un període que ha causat
desgast als veïns del barri, tal
com van explicar des de l’Asso-
ciació de Veïns Gorg Mar a Línia
Nord. “Ha arribat un moment que
ens és una mica igual si ens agra-
da el resultat final o no. Només
volem que s’acabi”, expressen.

PLATGES4L'Associació d'Edu-
cació Ambiental i del Consumi-
dor i la Fundació per a l'Educa-
ció Ambiental han atorgat, un
any més, la bandera blava a les
platges de l’Estació i del Coco, on
també s’inclou la del Pont del Pe-
troli. Es tracta d’un reconeixe-
ment als litorals de les ciutats
que compleixen diferents crite-
ris, com per exemple de legalitat,
accessibilitat, sanitat, neteja i
seguretat. El problema, però, és
que les característiques descrites
no reflecteixen la realitat actual.

I és que aquest distintiu es va
acabar de decidir abans que els
temporals del 9 de març i la
borrasca Nelson sacsegessin
greument el litoral badaloní,
deixant les platges pràcticament
sense sorra i en un estat poc fa-
vorable. Aprofitant aquesta si-
tuació, l’alcalde de Badalona,
Xavier García Albiol, ha tornat a
demanar al ministeri de Transi-
ció Ecològica, que té la compe-
tència de les platges, que abor-
di aquest problema. La tempo-
rada de bany s’apropa i, en cas de
no prendre mesures, estaria en
risc, juntament amb les bande-
res blaves.

“És imprescindible i urgent
que el ministeri faci els passos
necessaris per retornar les plat-

ges més afectades al seu estat ha-
bitual, mitjançant l'aportació de
sorra. No es tracta només de les
banderes blaves, sinó que ne-
cessitem aquesta actuació de
manera urgentíssima en diversos
trams perquè la platja de Bada-
lona pugui estar en condicions
per al seu ús per part de tots els
badalonins”, ha assegurat aquest
dimecres Albiol.

PLATGES “EXEMPLARS
El distintiu Bandera Blava és un
guardó d'abast mundial. Més
concretament, alguns dels as-
pectes que es valoren són dis-

posar d'informació actualitza-
da de la qualitat de l'aigua de
bany, realitzar activitats rela-
cionades amb la informació i
educació ambiental, garantir la
neteja i la recollida selectiva de
residus, donar un servei profes-
sional de salvament i socorrisme
i que la platja estigui adaptada
per a persones amb diversitat
funcional.

A la ciutat, també han obtin-
gut un reconeixement en aquest
sentit l'Escola del Mar, el Centre
d'Estudis Marins  i l'Escola de
Natura Angeleta Ferrer per les
tasques pedagògiques que fan.

L’efecte dels temporals a les platges de Badalona. Foto: Ajuntament

Albiol alerta que les platges
podrien perdre la bandera blava

Imatge actual de la zona on s’han de fer les obres. Foto: Línia Nord
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“Hi ha pocs pisos
de lloguer i mol-
ta gent en llista
d'espera”, con-

testa la comercial movent el cap
d'una banda a l'altra en signe de
negació i sense gairebé mirar la
Newma a la cara. “L'anunci deia
que teníeu un pis de lloguer de
dues habitacions per 600 euros”,
insisteix la noia balbucejant i
plantada dempeus al vestíbul
de la Cambra de la Propietat Ur-
bana a Olot. “Sí, però ja no el te-
nim”, la interromp la dona de
manera seca.

La Newma fa cinc anys que
busca un pis de lloguer a Olot o
a qualsevol altre municipi pro-
per. Però en tot aquest temps no
n’ha trobat cap. En el seu cas no
és un problema de diners. Tre-
balla en una empresa càrnia
com a netejadora i compartirà el
pis amb la seva germana, que
també té un contracte fix a jor-
nada completa. És a dir, pot pa-
gar perfectament un lloguer de
500, 600 o 700 euros, que són
els preus en què es mouen els pi-
sos a Olot.

La Newma, però, té una pega.
És catalana i parla perfectament
el català, però vesteix un hijab i
és negra. Els seus pares són ori-
ginaris de Gàmbia. L'ARA l'a-
companya a diverses immobi-
liàries per comprovar si real-
ment és tan difícil trobar pis. Per
no condicionar-ne la resposta, la
periodista també es cobreix el
cap amb un mocador com si fos
musulmana. I, efectivament, to-
tes les immobiliàries contesten el
mateix: no hi ha ni un sol pis de
lloguer a Olot.

La cosa canvia radicalment,
però, sense un vel al cap. “Tenim
un pis de dues habitacions i 560
euros”, afirma la mateixa co-
mercial de la Cambra de la Pro-
pietat Urbana que fa menys d'u-
na hora ha donat una negativa
rotunda a la Newma, quan
aquesta periodista hi torna sen-
se cobrir-se els cabells. Un pis
així és justament el que necessi-
ta la Newma. En aquesta ocasió,
la comercial es mostra amable,
m'ofereix seure, m'ensenya fotos
de l’habitatge, em proposa visi-
tar-lo i fins i tot està disposada
a esperar un dia perquè jo deci-
deixi si m'interessa. Així ma-
teix, m'ensenya imatges d'un
segon pis de lloguer que també
està disponible, encara que és
una mica més car.

“Ric per no plorar”, diu la
Newma mentre se li escapa un
riure nerviós, d'incredulitat,
quan escolta bocabadada la con-
versa amb la comercial que ha
gravat l'ARA. Aquest pis li can-
viaria la vida, assegura. El seu
marit és a Gàmbia –el va conèi-
xer en unes vacances d'estiu– i el
reagrupament familiar depèn
ara del fet que ella aconseguei-
xi un pis de lloguer. Actualment
viu amb el seu fill de tres anys a
casa dels seus pares, però allà ja
no hi cap ningú més. “Faig torn
de nit a la feina i totes les hores
extra que puc per cobrar més,

però veig que no es tracta d'un
problema de diners –lamenta la
noia–. Jo no vull anar-me'n a
viure a Gàmbia. Jo soc d'aquí, no
conec aquell país”.

La responsable de la delega-
ció a Olot de la Cambra de la
Propietat Urbana de Girona de-
clina fer declaracions a l'ARA
quan aquest diari contacta amb
ella per telèfon per aclarir la raó
de la diferència de tracte. Es
dona la circumstància que el
2021 l'Ajuntament d'Olot va im-

pulsar un procés participatiu
per abordar el racisme immo-
biliari al municipi, en què es van
implicar professionals de l'ad-
ministració local, associacions
de veïns i immigrants, però tam-
bé els mateixos agents de la
propietat. Fruit d'aquella feina,
es va fer una diagnosi de la si-
tuació i es van acordar una sèrie
de mesures.

“Fa dos anys que esperem
que l'Ajuntament faci alguna
cosa”, es queixa Mari Dram-

meh, de la plataforma Stop Ra-
cisme Lloguers, que considera
que la diagnosi va estar molt bé,
però no ha servit per a res pràc-
tic. En canvi, el regidor d'Ur-
banisme i Habitatge d'Olot,
Jordi Güell, assegura que sí
que s'hi han fet avenços: “Hem
format els treballadors muni-
cipals i ens hem posat en con-
tacte amb Figueres, Salt, Ba-
nyoles i altres ajuntaments de
la zona. Tothom detecta el pro-
blema, però ningú sap com po-

sar-s’hi”. Segons ell, la Gene-
ralitat és la que ha d'intervenir
en l'assumpte: “L'Ajuntament
d'Olot no resoldrà el problema
sol. Fa falta una voluntat polí-
tica de país”.

Rosa Padilla fa tres anys que
busca un pis de lloguer a Arenys
de Mar o a qualsevol altra loca-
litat del Maresme. És hondure-
nya, fa més d'una dècada que viu
a Espanya i gairebé no té accent
llatinoamericà quan parla. Però
la seva fesomia la delata. “No tinc

Hi ha pisos de lloguer per a autòctons però no pas per a immigrants.
En aquest reportatge del diari ARA, la periodista Mònica Bernabé comprova 

de forma pràctica les actituds racistes en moltes immobiliàries.
Una altra cara del greu problema de l’habitatge.

Sensepisosde lloguer
pera immigrants
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La Newma fa cinc anys que busca un pis de lloguer. Foto: David Borrat

ni un sol pis de lloguer”, assegura
la comercial de Finques Blau-
mar, a Arenys de Mar, pensant
que parla amb dues immigrants:
la Rosa i la periodista de l'ARA.
Al cap de cinc minuts, aquest
diari torna a contactar amb la
immobiliària però per telèfon i
parlant en català, i la resposta és
totalment diferent. “Tenim un
pis de tres habitacions amb pàr-
quing per 1.100 euros al mes”,
contesta un altre comercial.

“Et sents impotent i amb rà-
bia”, confessa la Rosa, visible-
ment dolguda. Actualment viu
en un pis d'una sola habitació
amb la seva parella, la seva filla
d'11 anys i la seva germana, on li-
teralment no caben. En necessita
un de més gran. Els diners tam-
poc són un inconvenient per a
ella. Pot pagar un lloguer de
1.100 euros o fins i tot més.

MESURES QUE NO ARRIBEN
Infinitat d'informes corroboren
que hi ha racisme immobiliari a
Catalunya. No es tracta d’una
percepció, sinó d’una realitat. La
mateixa Generalitat va anun-
ciar a l'octubre la posada en
marxa de 70 mesures contra el
racisme, i algunes anaven des-
tinades precisament a combatre
aquest problema. La directora

general de Migracions, Refugi i
Antiracisme del departament
d'Igualtat i Feminisme, Eunice
Romero, afirma, però, que de
moment només han tingut
temps de formar sobre aquest
tema el personal de l'Agència Ca-
talana d'Habitatge i els profes-
sionals dels serveis d'acollida
de migració. "Una experiència
pilot amb agents immobiliaris a
les comarques de Girona per
combatre el racisme no es podrà
dur a terme per la no aprovació
dels pressupostos", lamenta.
Així mateix, tampoc es va poder
aprovar abans de la convocatò-
ria de les eleccions l'avantpro-
jecte de llei contra el racisme,
que ja s'havia redactat. O sigui,
de nou, el que es posa per escrit
no es fa realitat.

“Em pot dir el seu nom per
saber com dirigir-me a vostè?”,
diu a l'altra banda del telèfon la
comercial d'una oficina de Tec-
nocasa, al barri de Sant Andreu
de Barcelona. Amb aquesta fór-
mula, les immobiliàries poden
deduir l'origen del seu interlo-
cutor sense necessitat de pre-
guntar-lo directament. A Tec-
nocasa també asseguren que no
tenen pisos de lloguer quan cre-
uen que parlen amb una perso-
na estrangera, però contesten el

Infinitat d'informes
corroboren que 
hi ha racisme
immobiliari 
a Catalunya. 
No es tracta d'una
percepció, sinó 
d'una realitat

contrari al cap d'una hora quan
se'ls contacta parlant en català.

“Potser la meva companya
no tenia constància que teníem
aquest pis disponible”, argu-
menta el responsable de l'ofici-
na de Tecnocasa, David Sánchez,
per justificar la diferència de
resposta. Aquesta mateixa raó
argüeix Mar Buch, de Finques
Blaumar, a Arenys de Mar, en-
cara que reconeix que el 25%
dels propietaris els demanen
que l'inquilí no sigui immigrant.
“Llavors jo m'he de buscar una
excusa, perquè el propietari és el
que decideix. Altres tampoc vo-
len animals ni nens”, admet
amb total sinceritat.

L'advocada del servei d'a-
tenció i denúncia de SOS Racis-
me Catalunya, Úrsula Ruiz, re-
corda que l'article 512 del Codi
Penal i la llei del Parlament
19/2020 sancionen el racisme
immobiliari. Les multes van de
10.000 a 40.000 euros. El pro-
blema, però, és aconseguir-ne les
proves. "Cal el registre de tru-
cades amb la immobiliària, els
emails de confirmació de cita per
visitar un pis i després la can-
cel·lació… –enumera per exem-
ple–. Les immobiliàries dilaten
el procés en el temps o diuen que
el pis ja està llogat", afirma. És a

dir, el racisme no és flagrant sinó
subtil, i això encara dificulta
més la denúncia.

SANCIONS
Malgrat això, l'Ajuntament de
Barcelona va sancionar dues
immobiliàries amb 45.000 i
90.000 euros per discriminació
quan governaven els comuns.
L'ONG Provivienda també ha
aconseguit alguns fruits en
aquest sentit. "Fins que no es po-
sin multes, les immobiliàries no
canviaran", opina el seu advocat,
Miguel Ruiz Díaz-Reixa. L’any
passat, Mehdi el Madyouni, d’o-
rigen marroquí i que va comptar
amb el suport legal d’aquesta as-
sociació, va obtenir una indem-
nització de 4.000 euros de Fin-
ques Pagès, de Reus, per danys
morals per discriminació. Amb
tot, els que s'animen a seguir un
procés d'aquesta mena són molt
pocs. L'advocada de SOS Racis-
me explica per què: “Una de-
núncia suposa una inversió de
temps i d'energia i no garanteix
aconseguir un pis”.

L'article 512 
del Codi Penal 
i la llei del 
Parlament 19/2020
sancionen el racisme
immobiliari: 
les multes van de
10.000 a 40.000 euros

Un reportatge de Mònica Bernabé

Llegeix més reportatges com aquest a:

– [Comercial immobiliària]
Hi ha pocs pisos 

de lloguer i molta gent 
en llista d'espera...

– [Newma] 
L'anunci deia que teníeu 

un pis de lloguer 
de dues habitacions 

per 600 euros.

– [Comercial immobiliària]
Sí, però ja no el tenim.

“

“
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Sant Adrià

ELECCIONS 12M4El cap de llis-
ta del PSC a les eleccions del
12M, Salvador Illa, va aprofitar
una de les seves intervencions en
el debat de TV3 i Catalunya Rà-
dio que es va emetre aquest di-
marts a la nit per anunciar qui
ocuparà la cúpula del departa-
ment d’Interior si arriba al Palau
de la Generalitat. Illa va anunciar
que, si és president després de
les eleccions, la consellera d’In-
terior serà l’actual alcaldessa de

Santa Coloma de Gramenet,
Núria Parlon. “Ha tingut una ex-
cel·lent política de seguretat com
a alcaldessa”, va destacar el so-
cialista, assegurat que desvelar
aquesta intenció és “la millor
manera” d’explicar la política
de seguretat que vol el PSC. 

D’altra banda, Illa va com-
pletar el seu anunci afegint que,
si és president, nomenarà Josep
Lluís Trapero director general
dels Mossos d’Esquadra. 

CULTURA4El Festival Límbic,
organitzat per Òmnium Cultural,
va registrar uns 21.000 assistents
el passat cap de setmana a San-
ta Coloma de Gramenet, segons
va informar l’entitat en un co-
municat. L’organització va fer
un balanç positiu de la tercera
edició del certamen després que
la primera se celebrés a Terras-
sa i la segona a Sitges. Durant els
dos dies de festival, pels carrers
de la ciutat es van veure una tren-
tena de propostes d’humor, dan-
sa, teatre, circ i música. El punt
final al festival el van posar el pas-
sat dissabte els concerts que van
celebrar-se a Can Zam. Hi van ac-
tuar Maria Hein, Julieta, 31 FAM
i Dj Trapella.

El president d’Òmnium Cul-
tural, Xavier Antich, afirma que
s’han complert les expectatives
plantejades pels impulsors d’a-
questa tercera edició, cosa que de-
mostra de nou que el talent i la
cultura en català “estan més vius

que mai”, assegura. En aquest
sentit, Antich expressa que es
constata que el Límbic és una cita
“única i inigualable”, ja que es
tracta d’un festival de creació
contemporània, en català, mul-
tidisciplinar, gratuït i itinerant.

APROPAR LA CULTURA
Una de les raons de ser del Lím-
bic és ser itinerant per portar la
seva proposta per tot el territori
català, independentment de la su-

posada afinitat d’una població
amb el programa del festival. 

“Per què se celebra a Santa
Coloma? I per què no? És una
manera de valorar les ciutats a
les quals diem perifèria, però que
en realitat no ho són tant. Cata-
lunya està plena de centralitats
i Santa Coloma pot ser protago-
nista”, reivindicava abans del
festival a Línia Nord Oriol Lla-
dó, president d’Òmnium al Bar-
celonès Nord. 

Imatge d’un dels concerts a Can Zam. Foto: Òmnium

Límbic: una cita amb 21.000
assistents  “única i inigualable”

Núria Parlon serà consellera
d’Interior si Illa és president

TRIBUNALS4La coodinadora
veïnal Airenet recorrerà l’arxiu
de  la causa que investiga si la in-
cineradora Tersa, ubicada a Sant
Adrià, feia emissions contami-
nants per sobre dels límits legals.
Des d’Airenet asseguren a aques-
ta publicació que la decisió ju-
dicial ha estat una “sorpresa”, ja
que consideren que no s’ha in-
vestigat prou. “Tersa en cap mo-
ment va justificar les tempera-
tures anòmales que havia re-
portat la Guàrdia civil. Tampoc
ha explicat perquè la informació
que va enviar a la Generalitat no
és consistent ni perquè aparei-
xen temperatures que són im-
possibles”, explica a Línia Nord
la portaveu d’Airenet, Silvina
Frucella. 

En la seva resolució, el jutjat
considera que “no s’ha constatat
que hagi incorregut en cap con-
ducta penalment il·lícita”. Sobre
si la incineradora va cremar re-
sidus per sota de la temperatu-
ra legal,  explica que en les ins-
peccions ambientals no s’ha ob-

servat cap “contravenció nor-
mativa”  constitutiva de delicte.

INSTRUCCIÓ “INSUFICIENT”
Amb tot, des d’Airenet conside-
ren que la instrucció del cas ha
estat “insuficient”, i recorden
que, de moment, només han
desfilat pels jutjats testimonis
proposats per Tersa. “Hi ha mol-
tes preguntes per contestar”,
afegeixen. 

Des de la companyia, tan-
mateix, celebren la decisió judi-

cial. “Aquesta resolució confirma
el que s’ha sostingut des de Ter-
sa, i és que l’empresa sempre ha
operat sota l’estricte compli-
ment de totes les normatives
ambientals vigents”, ha celebrat
la companyia en un comunicat
on ressalta que durant tota la in-
vestigació ha col·laborat “de ma-
nera transparent” per facilitar la
informació necessària.

Des d’Airenet acusen Tersa,
no obstant això, d’haver mentit
als ciutadans. 

Imatge de la incineradora Tersa. Foto: Blanca Blay/ACN

Airenet recorrerrà l’arxiu de 
la causa contra la incineradora

Comerç | Un maig de gastronomia amb el ‘deGusta’
De l’1 al 31 de maig Santa Coloma respira gastronomia amb el ‘deGusta’. És 

una iniciativa del sector de la restauració per donar suport i protagonisme a la
gastronomia colomenca. Enguany hi participen 42 establiments, el rècord fins ara.

Parlon i Illa en un acte de campanya. Foto: Guifré Jordan/ACN

MEDI AMBIENT4Un abocador.
Aquest és l’aspecte que presenta-
va la desembocadura del Besòs l’1
de maig després dels episodis de
fortes pluges. Una situació que
l’entitat ecologista La Marea Ver-
de va denunciar a través de les xar-
xes socials. L’alcaldessa, Filo Ca-
ñete, també va mostrar la seva pre-
ocupació i va assegurar que ja ha-
vien reclamat “a les administra-
cions corresponents” la neteja
dels residus. El 6 de maig ja s’ha-
via retirat tota la brossa. El regi-
dor de Territori, Jose A. Gras, ex-

plica a Línia  Nord que en tot
aquest temps sense ploure s’ha-
vien acumulat deixalles que, amb
la pujada del cabdal del riu pels ai-
guats, han estat arrossegades fins
a la desembocadura. A més, s’ha
creat una banda de sorra que ha
alentit l’aigua del riu, afavorint l’a-
cumulació de la brossa. Des de l’À-
rea Metropolitana de Barcelona
(AMB) indiquen que l’arribada
massiva de residus “és completa-
ment normal” després de les for-
tes pluges i que han col·laborat en
la recollida i separació dels residus.

Preocupació per l’acumulació
d’escombraries a la platja

Residus acumulats a la platja el dia 1 de maig. Foto:X (@LaMareaVerdeSAB)

Protesta | Els professors es manifesten contra les agressions
Més de 150 persones s’han concentrat aquest dimecres a la tarda a la plaça de la Vila de Sant
Adrià per denunciar l’increment d’agressions verbals i físiques a docents al municipi. El
professorat denuncia que els atacs comencen ja a l’escola bressol. 
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Montgat fa obres per 
drenar l’aigua al cementiri

MONTGAT4L’Ajuntament de
Montgat ha portat a terme unes
obres de drenatge d’aigües plu-
vials a la zona de l’aparcament
superior del cementiri. Així, el
consistori ha creat un paviment
permeable que permet la infil-
tració de l’aigua de la pluja allà
on cau. 

D’aquesta manera, es redu-
eix la quantitat d’aigua que ar-
riba als desguassos del munici-
pi, mentre que també es mini-
mitza el volum de material ar-
rossegat pel corrent, com ara
plàstics, restes vegetals o terra,
els quals, recorden des del con-

sistori, solen provocar obstruc-
cions a la xarxa d’aigües pluvials
i de sanejament de Montgat. 

Gràcies a les obres, l’aigua fil-
trada pel paviment retornarà al
sòl a través de la infiltració di-
recta en la seva base. És per això
que durant els temporals, quan
hi hagi fortes pluges, l’excedent
d’aigua es canalitzarà amb una
xarxa d’aigua pluvial auxiliar. 

Per altra banda, el consisto-
ri també informa que ha cons-
truït dos graons revestits amb
granit a la porta d’accés, per
evitar molèsties per acumulació
de l’aigua.

TIANA4La cantant i compositora
tianenca Victòria Riba, conegu-
da com a Vicco, estrena el seu pri-
mer àlbum Noctalgia, que veu-
rà la llum el pròxim divendres 10
de maig, acompanyat d’un con-
cert d’estrena a la Sala Apolo de
Barcelona. Es tracta d’un treball
amb més d’una desena de can-
çons, algunes d’elles inèdites.
Tampoc hi falta el hit que la va ca-
tapultar a la fama: ‘Nochentera’,
i amb el qual es va presentar al
Benidorm Fest 2023. En una
entrevista a l’ACN, Vicco admet
que és un projecte molt personal
que neix d’una crisi existencial
que va viure fa un temps. “Per mi
la música és teràpia, no tinc cap
problema a explicar com em sen-
to”, assenyala.

Vicco recorda que tot va co-
mençar amb el sotrac vital que va
patir fa uns anys en diversos as-
pectes. En aquell moment pas-
sava per una crisi en l’àmbit pro-
fessional, personal i també sen-
timental, ja que en aquest darrer
cas va haver d’afrontar la ruptu-
ra d’una relació molt important.

De tot plegat en va sortir un pro-
cés que la va portar a trobar-se
com a persona, però també com
a artista a través dels temes que
ara publica. 

“Compondre m’ajuda a ges-
tionar les emocions i veure com es-
tic, crec que està bé que un artis-
ta es pugui obrir al públic perquè
permet conèixer-lo una mica
més”, afirma. El mateix títol tam-
bé va lligat amb la història de la
cantant, ja que fa referència a la

nostàlgia de la nit. “Pràcticament
tot el disc el vaig fer a la nit, que és
un moment de pensar, melancò-
lic, on surten els dimonis. Per
això volia barrejar aquest concepte
amb el viatge que recull”, afegeix.

Vicco emmarca el seu treball
en el gènere pop, tot i que també
explica que beu de molts llocs, per
exemple, de la música dels 80. “És
retrofuturista, i està produït per
mi, juntament amb altres fami-
liars i amics”, explica. 

La tianenca va fer el salt a la fama amb ‘Nochentera’. Foto: Eli Don/ACN

Vicco estrena el seu primer 
disc  ‘Noctalgia’ el 10 de maig

La zona de l’aparcament del cementiri on s’han fet les obres. Foto: Maps

Condol |Mor el polític tianenc Rafa Madueño
El sindicalista i polític Rafa Madueño, un dels fundadors del PSC, va morir

el passat 1 de maig a l’edat de 75 anys. Nascut a Andalusia, Madueño va
emigrar a Catalunya, on va viure a Badalona i més tard a Tiana.
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Esports Bàsquet | El Draft Gramenet vol refer-se a la Final a Quatre de la Super Copa 
El dia 5 l’equip de Víctor Calzado va perdre 51-45 i l’opció de ser campió, i el CEJ l’Hospitalet es va coronar. 

Ara, el Draft Gramenet haurà de guanyar la Final a Quatre de la Super Copa de l’Hospitalet si vol jugar la fase 
d’ascens a Lliga Femenina 2. Divendres, primer repte: el CB Roser. Manresa CBF-SESE és l’altra semifinal.

L’esport és un univers íntim
amb moments puntuals que
són públics. Només les jugado-
res i el cos tècnic de la Penya sa-
ben de primera mà els cops, les
llàgrimes, la resiliència, la quí-
mica i les bromes que els han
portat a viure aquest moment
màgic, tot un ascens a Lliga
Femenina. Una fita històrica.

Quan, a les 19.36 hores del ja
etern diumenge 5 de maig de
2024 l’àrbitre Alejandro Pellite-
ro va xiular el final del matx, Ma-
riona Teixidó (Manresa, 1995),
capitana verd-i-negra, llença la
pilota ben amunt, al cel, des d’on
somriu Xavi Villanueva, tras-
passat 322 dies abans. El direc-
tiu, clau en la millora i el creixe-
ment de la secció femenina, par-
ticipa en la celebració. L’entre-
nador Jordi Vizcaíno i Miqui
Calderón, un dels seus ajudants,
sostenen amb una mà una sa-
marreta de Villanueva amb el
dorsal 2 que han col·locat a sobre
d’un cartell amb un missatge
tan somiat i perseguit: “Benvin-
gudes a la Lliga Femenina”.

Un cartell que la capitana ha
mogut d’esquerra a dreta fins a
alçar-lo ben amunt, amb el grup
imitant-ne els moviments, com
marca la tradició. I el mateix ha
passat amb l’enciamera, el tro-
feu que acredita al Joventut
Club Badalona com a campió de
la Final a Quatre de la Lliga Fe-
menina Challenge d’Estepona,
a Màlaga. Les badalonines
acompanyaran el Fundación
Navarra Baloncesto Ardoi, cam-
pió de la Lliga regular, a la mà-
xima competició estatal.

L’ESTIMA A UN CLUB 
“El Xavi —Villanueva— ha sigut
una part molt important d’a-
quest projecte femení i el tenim
molt present”, li explica Teixidó
a Albert Guerra, a Ràdio Ciutat
de Badalona. Segur que a la
‘capi’ li seria impossible endre-
çar la quantitat d’imatges que
està revivint al seu cap. Records
de fa molt temps i també de fa
una estona que intenta traduir en
paraules: “No em crec què està
passant. Fa tres anys que ho in-
tentem i veure que finalment te-
nim recompensa no té preu”.

Teixidó és una figura clau en
el grup, en els aspectes esporti-

us i en els humans. Guia i acom-
panya, i és l’exponent de l’estima
a un escut: “Una altra jugadora
potser no hauria volgut entrar en
els últims segons si no havia ju-
gat abans, però jo sí. Soc molt de
la Penya i l’ascens em fa molt fe-
liç”. En aquest sospir —10,3 se-

gons per a la televisió de la FEB
i 7 per a l’estadística oficial— li
dona temps a recuperar una pi-
lota, que després llença al cel.

“El temps és l’espai entre els
nostres records”, defensava l’es-
criptor suís Henry F. Amiel. I els
aficionats de la Penya i els de
l’amfitrió, el CAB Estepona, no
podran oblidar mai què va passar
després del ganxo de Nneka
Ezeigbo, que posava el 55-44,
quan quedaven 6m 5s per al final.
Set punts gairebé consecutius de
Conchi Satorre han fet embogir el
pavelló José Antonio Pineda. La
festa local sembla molt a prop.

La Penya està col·lapsada.
Només ha anotat un punt en
l’últim quart, un tir lliure de

Laura Piera, que sap veure a Ali-
ma Dembelé. El marcador, però,
no suma la cistella, de dos punts,
ni contempla algunes faltes per-
sonals anteriors. És un proble-
ma que cal solucionar i que atu-
ra el partit més de 15 minuts.
Una pausa inesperada per a
tothom i que Vizcaíno, el cos tèc-
nic i les seves jugadores gestio-
nen a la perfecció. És un mo-
ment en què Deva Bermejo, la
més petita del grup (1,67 me-
tres), es fa immensa i és capaç de
liderar el grup, anotar desequi-
librada un contraatac o tenir la
sang freda per protestar que el
sol que entra per una espècie de
finestra li està dificultant la vi-
sió. Necessita, si us plau, que so-
lucionin la molèstia. Ho fan.

L’equip s’ho creu. Dembelé,
amb un triple i un dos més u de-
cisius, acabarà guanyant-se ser
l’MVP de la Final a Quatre, Pie-
ra demostrarà la seva clarivi-
dència i Helena López arrodo-
nirà un epíleg d’ensomni. Del
55-44 s’ha passat al 55-64, un
parcial de 0-20 memorable per
a les visitants i descoratjador per
a les amfitriones.

SEGON ASCENS DE VIZCAÍNO
Per a Jordi Vizcaíno és el segon
ascens a Lliga Femenina, des-
prés del de fa set anys amb el

Bàsquet Femení Sant Adrià, en
el seu últim matx com a tècnic
lila. “Ens hem queixat molt de la
instal·lació i de moltes coses, i el
[problema amb el] marcador
ens ha permès fer uns quatre mi-
nuts de reunió amb el cos tècnic
per decidir què havíem de fer i

ens hem llençat a la piscina.
Elles hi han cregut i, mira, ens
n’hem sortit molt bé”, celebra el
lloretenc, també en declaracions
per a la ràdio badalonina.

“Tenim una espineta clava-
da amb el CAB Estepona”, des-
tacava el dia anterior, dissabte
i a Pablo Romero per a la FEB,
Helena López, just després de
ser decisiva en el triomf per 59-
54 a semifinals contra La Cor-
dà de Paterna de Glòria Estopà,
l’equip que les havia eliminat el
curs passat a quarts de final.

La Penya no només havia
perdut els dos matxs del curs
contra el CAB Estepona, sinó que
era el rival que l’havia superat
amb més claredat aquesta tem-

porada -78-58 el passat 26 de
novembre-. A l’Olímpic les ba-
dalonines havien caigut per 62-
67 després d’una única cistella en
l’últim quart, obra d’Inés Santi-
báñez, que no va poder jugar la
final perquè es va fer mal a la fàs-
cia del peu a semifinals i va su-
mar des de la banqueta com va
poder. Igual que ha fet tot el curs
Marina Aviñoa, lesionada al
Mundial sots 19 i que no ha po-
gut disputar cap minut, però sí
ha estat una figura imprescin-
dible per al grup. Serà una gran
psicòloga i precisament l’ende-
mà d’aquesta històrica fita tenia
un examen a primera hora.

L’HIMNE
“Qui juga? La Penya! Qui mana?
La Penya! Qui juga? Qui mana?
La Penya!” es tornarà a sentir la
pròxima temporada a l’Olímpic.
Aquest cop, però, l’himne om-
plirà el pavelló en partits de la
Lliga Femenina, la màxima ca-
tegoria. “Estic emocionadíssima.
Ha estat un any molt dur…”, s’o-
bre Lorena Segura. “Ha estat in-
creïble. La fe que han tingut les
jugadores quan perdíem per 11
punts m’ha deixat sense parau-
les. Ha estat molt bèstia”, tan-
ca, emocionat, el president Jua-
nan Morales, per a Ràdio Ciu-
tat de Badalona.

Toni Delgado
BADALONA

LaPenyatocaelcel ipujaa l’elit
» L’equip de Jordi Vizcaíno ascendeix a Lliga Femenina després d’un triomf èpic contra el CAB Estepona
» “No em crec què està passant”, confessa, emocionada, Mariona Teixidó, la capitana verd-i-negra

Moments d’emoció entre les jugadores i el cos tècnic de la Penya, instants després d’aconseguir l’ascens. Foto: Florin Novac / FEB

Emotiu record durant la
celebració al traspassat
Villanueva, peça clau 
de la millora de l’equip

“Elles hi han cregut i,
mira, ens n’hem sortit
molt bé”, celebra el
tècnic Jordi Vizcaíno
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Es tracta d’una comèdia sobre les difi-
cultats d’entendre’s entre els diferents
membres d’una família a l’hora d’en-
frontar-se al fet que la mare, puntal de la
família, necessita ajuda a partir d’ara
perquè ja no pot viure sola. Amb un hu-
mor irònic, es planteja aquest tema tan
delicat i, a la vegada, tan comú. Es pot veu-
re al TNC (Barcelona) fins al 2 de juny.

Teatre

Amnèsia
Nelson Valente

El grup català per excel·lència dins de l’es-
til folk-rock ha llançat aquest nou EP
amb quatre cançons. Inclou diferents
col·laboracions destacades, amb la va-
lenciana La Maria, Joan Garriga, el gui-
tarrista Eduard Iniesta o el cantant Russ
Rankin. Són cançons amb crits antifei-
xistes i missatges polítics que destaquen
tant per les lletres com per la melodia.

Música

Ambientada en el futur, els simis són l'es-
pècie dominant i els humans s'han vist re-
duïts a viure a l'ombra. En aquest escenari,
un nou líder simi convertit en tirà cons-
trueix el seu imperi, però un simi jove el
posarà contra les cordes en qüestionar-
se tot el que sap sobre el passat. Defen-
sarà els simis i els humans per igual i es
crearà un gran conflicte.

Pelis i sèries

El regne del planeta dels simis
Wes Ball

Els dies de l'oblit
Ebri Knight

Setmanes d’Arquitectura
Amb l’objectiu de promocionar l’arquitectura de la capi-

tal catalana, l’Ajuntament de Barcelona i la Fundació
Mies van der Rohe, juntament amb desenes d’entitats

dedicades a l’arquitectura, han organitzat la programa-
ció Setmanes d’Arquitectura, que s’allargarà del 14 de

maig al 28 de juny. Inclou exposicions, cursos, premis, vi-
sites guiades, xerrades i altres tipus d’activitats que bus-
caran estrènyer la relació que té la ciutadania amb l’ar-

quitectura. Es tracta d’una iniciativa prèvia a la celebració
de la Capital Mundial de l’Arquitectura, l’any 2026.

R O S A L Í AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquesta obra reflexiona sobre com el
món digital transforma les nostres vides
i la nostra relació amb la lectura. En for-
ma d’assaig, intenta respondre diverses
preguntes que tenen a  veure amb com
influeix la tecnologia en la percepció de
la realitat o quin és el lloc en el qual dei-
xa un format d’entreteniment tan im-
portant com la literatura.

Llibres

No soc un robot
Juan Villoro

|V Rising
És un joc d'acció i rol per a PlayStation 5 i ordinador que permet al jugador

posar-se a la pell d'un vampir que lluita contra tota mena de criatures.
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Rosalía (Sant Esteve Sesrovires,1992) ha estat gu-
ardonada amb una Medalla del FAD 2024. Es

tracta d’un guardó honorífic que des del 1928
distingeix el treball i la trajectòria d'una o de di-
ferents persones en algun dels múltiples terre-
nys que integren el conjunt de les arts. El jurat
subratlla que la cantant ha “innovat i revolucio-
nat creativament tant la indústria musical com

en el món de la producció audiovisual i la comu-
nicació” i, en definitiva, ha fet “unes contribu-

cions que enriqueixen el paisatge creatiu global”.
De Rosalía cal destacar que acumula cinc àl-
bums, amb cançons mundialment famoses, i

també la seva col·laboració amb artistes de gran
prestigi, la seva participació en pel·lícules i pro-

grames de televisió i tot el palmarès que acumu-
la, amb premis tan reconeguts i importants com

13 Grammy, entre altres reconeixements.

Famosos

Ser una gran estrella musical 
És coneguda arreu del món per les seves cançons

Ha estat premiada amb una Medalla del FAD
És un guardó destacat dins del món de les arts

Felicitacions per a l’artista
Els seus fans celebren que hagi rebut aquest nou premi

Viuen línia
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